
آنها ترس داري؟
ما اگر بخواهيم به اس��م و عنوان نگاه كنيم كه 
هيچ وقت پيروز نمي ش��ويم. واقع��اً نمي توانم 
شخص خاصي را نام ببرم. همه خوب هستند. 
با وجود مصدوميت، تيم ه��اي رقيب ما با تمام 
قدرت به ميدان مي آيند، همان طور كه گفتم ما 
نيز مدافع عنوان قهرماني هستيم و از رقابت با 
هيچ حريفي هراس ندارم. البته استرس همواره 
در مسابقه وجود دارد. اميدوارم با كسب بهترين 

نتيجه و با جام قهرماني به ايران برگرديم. 
فكر مي كني تيم ملي بتواند قهرماني 

سال قبل را تكرار كند؟
ببينيد قهرماني به خيلي چيزها بستگي دارد، 
اينكه بگوييم چون ما الان جوانگرايي كرده ايم 
پس قهرمان نمي شويم درست نيست چه بسا 
كه اگر باتجربه ها در اين جام بودند ش��ايد باز 
قهرمان نمي شديم. منظورم اين است كه همه 
چيز به روز مسابقه بستگي دارد كه كشتي گير 
مسابقه مي دهد. من بارها به جوانان گفته ام كه 
اصلًا به عنوان و اسم و رسم حريف كاري نداشته 
باشند و فقط آن چيزي كه نياز است را در زمين 
اجرايي كنند. به حال فكر مي كنم اگر در گروه 
خودمان بتوانيم آذربايجان را شكس��ت دهيم 
يك پاي فينال خواهيم بود. م��ا بارها و بارها با 
كشورهاي امريكا و روس��يه كشتي گرفته ايم. 
اگر كمي خوش شانس باشيم از عنوان قهرماني 

سال گذشته هم دفاع خواهيم كرد. 
دو طلا در بازي هاي جهاني، دو طلا در 
مسابقات جهاني و يك طلاي مسابقات 
آسيا را در كارنامه داريد. فكر مي كنيد 
تا زمان خداحافظي چند مدال طلاي 

ديگر بگيريد؟
فكر مي كن��م بايد طلاي المپيك را به دس��ت 
آورم. المپيك لندن بهتري��ن زمان را به خاطر 
مصدوميت از دس��ت دادم. ديگ��ر نمي خواهم 
اين فرصت را از دست بدهم چرا كه اين آخرين 
فرصت است. اما به غير از طلاي المپيك، طلاي 
مسابقات قهرماني جهان را هم دوست دارم براي 
سومين بار كسب كنم ولي در حال حاضر تمام 

تمركزم روي مسابقات جام جهاني است. 
نظرتان راجع به لقب »پلنگ جويبار« 

چيست؟ 
دقيقاً يادم نمي آيد از كي مردم به من اين لقب را 
داد ه اند اما فكر مي كنم وقتي در رقابت هاي ليگ 
در تيم جويبار كشتي مي گرفتم تماشاگران در 
سالن مرا با اين لقب تشويق مي كردند كه آرام آرام 
فراگير شد. بعدها ش��نيدم كه گزارشگر باسابقه 
كش��تي آقاي عامل با اين لقب مرا صدا مي زده 
اما در كل مردم جويبار هميش��ه ب��ه من لطف 
داشته اند. پلنگ نماد شجاعت، سرعت و قدرت 
است، من هم هميش��ه تلاش مي كنم كه واقعاً 
همانطور با قدرت و سرعت و ش��جاعت باشم تا 
بتوانم براي كشورم و مردم عزيز آن افتخار آفريني 
كنم تا به اين شكل زحمات و محبت هاي آنها را 

نسبت به خودم جبران كرده باشم. 
فكر مي كنيد در حال حاضر بزرگ ترين 
مشكل كشتي در كشور ما بخصوص در 
جويبار چيس�ت و چه كاري بايد انجام 
بدهيم ك�ه بتواني�م از همه پتانس�يل 
موجود در كش�تي كش�ورمان به نحو 

احسن استفاده كنيم؟ 
بحث اس��تعداد يابي در رده پايه مهم ترين حلقه 
مفقوده كشتي در كشور ماست، درشهر جويبار 
تعداد علاقه مندان به كشتي بسيار زياد است به 
طور ميانگين س��الانه تا هزار نفر در باشگاه هاي 
كشتي ثبت نام مي كنند و همين مسئله موجب 
مي ش��ود كار مربيان براي اس��تعداد يابي كمي 
راحت تر باش��د، اما در بقيه شهرها مربيان كمتر 
مي توانند اس��تعداديابي كنند چون متقاضي در 
شهر هاي ديگر كمتر است، ضمن اينكه در سنين 

پايه متأسفانه كشتي را خيلي براي بچه ها رقابتي 
مي كنند و اين باعث مي شود خيلي از كساني كه 
وارد كشتي مي شوند بعد از مدتي آسيب ببينند 
و در رده بزرگسالان نمي توانند موفقيتي كسب 
كنند، اغلب اس��تعدادهاي ما در رده نوجوانان و 
جوانان مي توانند قهرمان آسيا و جهان شوند، اما 
در رده بالاتر توفيقي ندارند، بخاطر اينكه هنوز هم 
در بيشتر شهرهاي ما كشتي را به شكل سنتي ياد 
مي دهند و اگر كار را علمي تر انجام بدهند، قطعاً 

خروجي بهتري هم براي كشتي خواهد داشت. 
 جويبار هميش�ه با بضاعتي كه داشته 
كش�تي گيران ملي پوش شايسته اي را 
معرفي كرده، فكر مي كنيد اگر امكانات 
در اين شهر بهتر شود نفرات بيشتري از 

اين شهر در تيم ملي حضور يابند ؟
قطعاً همين طور اس��ت. جويبار درست كه شهر 
كوچكي اس��ت اما همان طور كه گفتم پتانسيل 
بس��يار زيادي در كش��تي دارد. الان اگر به تيم 
ملي كشتي آزاد نگاه كنيم متوجه مي شويم كه 
كشتي گيراني مانند مسعود اسماعيل پور، حسن 
يزداني و كميل قاس��مي حضور دارند و اين براي 
يك ش��هر كوچك، بزرگ ترين افتخار است. اگر 
خاطرتان باش��د چند ماه پيش مس��ابقات جام 
باشگاه ها هم درجويبار برگزار شد كه واقعاً مردم 
كشتي دوست جويبار س��نگ تمام گذاشتند و از 

مسابقات استقبال بسيار خوبي انجام دادند. 
مربيگري را ب�ه طور حرفه اي از ش�هر 

خودت شروع مي كني؟
من وقتي مصدوم بودم مدت كوتاهي را مربيگري 
كرده ام اما چون علاقه خاصي به ش��هرم جويبار 
دارم قطعاً دوست دارم مربيگري را از اينجا شروع 

كنم، هر چند كه بايد ببينيم در آينده چه اتفاقي 
مي افتد.

يعن�ي اينك�ه مي ت�وان از الان ب�ه 
كشتي گيران جوان اعتماد كرد؟

من در جايگاهي نيس��تم كه بخواهم جواب اين 
س��ؤال را بده��م. كادر فني بهتري��ن تصميم را 
مي گيرد اما آنچه مشخص اس��ت اينكه بالاخره 
يك روزي دنياي حرفه اي هر ورزشكاري به پايان 
مي رس��د و جواناني كه تا ديروز پشت خط مانده 
بودند حالا فرصتي برايش��ان به وجود آمده تا به 
اردوي تيم ملي بيايند. تيم ملي آنطور كه تصور 
مي كنيد نيس��ت يعني اينكه ورود به اردو ها هم 
دليلي بر اعزام كشتي گير به مسابقات نيست اما 
با تمرينات و كشتي هايي كه من در اين مدت از 
اين كشتي گيران جوان ديدم فكر مي كنم آينده 

درخشاني براي آنها رقم خواهد خورد.
 فكر مي كنيد در حال حاضر كش�تي ما 
در چه اوزاني در اين مسابقات با ضعف 

مواجه است؟
فكر مي كنم در حال حاض��ر در همه اوزان خوب 
هس��تيم و حتي با وجود اينك��ه جوانگرايي هم 
داش��تيم نتيجه قابل قبولي را به دست خواهيم 
آورد. جواناني كه امروز در تيم ملي قرار گرفته اند 
قهرمان جوانان جهان هستند. قهرماناني كه در 
جام جهاني بسيار خوش درخشيدند و حالا به اين 

مرتبه رسيده اند. 
فرض كنيد امروز مسابقات المپيك ريو 
به پايان رسيد و يزداني براي هميشه از 
دنياي كش�تي خداحافظي كرد. تصور 
مي كنيد آيا يك 96 كيلوي قابل داريم 

كه بتواند جاي خالي او را پر كند؟
وزن 96 كيلو در كش��تي جهان يك وزن خاص 
است و س��تاره هاي زيادي در اين وزن در جهان 
داريم. فكر مي كنم با جوانگرايي اي كه آقاي خادم 
انجام داده اين مش��كلات هم حل شود. بالاخره 
هركس��ي دوران حرف��ه اي اش تمام مي ش��ود و 
جوانان بايد پا جاي پ��اي آنها بگذارند. مربيان ما 
آنقدر خوب هستند كه جايگزين هاي ما را از الان 

در آب نمك خوابانده باشند. 
يزداني تا چ�ه زماني به كش�تي ادامه 

خواهد داد؟
اهداف و برنامه ريزي من تا المپيك 2016 برزيل 
است و همه هدفم اين اس��ت كه به اميد خدا در 
آنجا مدال طلا را به دست آورم. باور كنيد هدف 
من براي تصاحب مدال المپيك براي خودم نيست 
زيرا من زحمتم را كشيده ام. تنها انگيزه من براي 
رسيدن به اين مدال خوشحالي دل مردم و همه 
كساني است كه براي من زحمت كشيده اند چون 
از من انتظار دارند و من موظف هستم انتظارات 
آنه��ا را برآورده كن��م. هر كش��تي گيري آرزوي 
مدال المپيك را دارد. م��ن در المپيك لندن اگر 
بدشانس��ي نم��ي آوردم حتماً م��دال المپيك را 
كسب مي كردم. تمام عزمم را جزم كرده ام تا مدال 

المپيك را به دست آورم. 
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هميشه س�عي كرده ام براي كشورم 
بهتري�ن كش�تي را بگيرم ام�ا الان 
مدتي اس�ت كه از ناحي�ه كمر دچار 
هس�تم.  ام آر آي  آس�يب ديدگي 
هم ك�رده ام ك�ه هن�وز جواب�ش را 
نگرفت�ه ام. مطمئ�ن باش�يد اگ�ر 
پزش�ك تيم اج�ازه مس�ابقه بدهد 
حتم�اً روي تش�ك خواه�م رف�ت و 
با جان و دل كش�تي خواه�م گرفت

پلنگ نماد شجاعت، سرعت و قدرت 
اس�ت، من هم هميشه تلاش مي كنم 
كه واقعاً همانطور با قدرت و سرعت و 
شجاعت باشم تا بتوانم براي كشورم 
و مردم عزيز آن افتخار آفريني كنم تا 
به اين شكل زحمات و محبت هاي آنها 
را نسبت به خودم جبران كرده باشم

بح�ث اس�تعداد يابي در رده پايه 
مهم تري�ن حلقه مفقوده كش�تي 
در كشور ماس�ت، درشهر جويبار 
تعداد علاقه مندان به كشتي بسيار 
زياد است به طور ميانگين سالانه 
تا هزار نفر در باشگاه هاي كشتي 
ثبت نام مي كنند و همين مس�ئله 
موجب مي ش�ود كار مربيان براي 
استعداد يابي كمي راحت تر باشد

  وحيد صابري

مصدوميت در مس�ابقه س�وم جام جهاني امريكا برابر 
شريف شريف اف آذربايجاني دردسر ساز شد به طوري 
كه با وجود درد شديد كمر فقط در وسط تشك ايستاد 
و كشتي را نظاره و درد را تحمل كرد اما اين باخت برابر 
حريف نام�دار و قهرمان المپي�ك نيز باعث نش�د كه 

هواداران دست از تشويق كاپيتان تيم ملي بردارند. 
كش�تي گير دلاور جويباري برآمده از معدود ستارگان 
حال حاضر كش�تي ايران اس�ت كه در ه�ر آوردگاهي 
به ميدان مي رود همه از او انتظار كس�ب م�دال دارند. 
رضا يزداني كه صحنه مصدوميت او در بازي هاي المپيك 
لندن و ناكام ماندن دور از ذهنش از كسب مدال در آن 
رويداد � به دليل پارگي رباط صليبي � هيچ گاه از يادها 
نمي رود، هم�واره يكي از اميدهاي اصلي كش�تي براي 
كسب مدال طلا در مسابقات به شمار مي رود و به واسطه 
كش�تي هاي زيبا و قدرتمندانه اش از سوي همشهريان 
جويباري اش لقب پلنگ جويبار گرفته، تنها هدفش قبل 
از خداحافظي از دنياي كشتي كسب مدال طلاي المپيك 
ريو است. مبارزه كردن او در مسابقات جام جهاني امريكا 
باوجود مصدوميت دليلي بر اين مدعاست. مصدوميت 
ش�ديد رضا يزداني حتي قبل از اعزام ب�ه جام جهاني 
امريكا حض�ورش در تركيب تيم را در هال�ه اي از ابهام 
فرو برده بود اما يزداني ب�ه رقابت هاي جام جهاني رفت 
و دلاورانه براي ايران كش�تي گرفت تا با كسب عنوان 
قهرماني افتخاري ديگر را براي خود كسب كند.  با او قبل 
از اعزام تيم ملي به مسابقات جام جهاني لس آنجلس به 
گفت و گو نشستيم؛ در روزهايي كه احتمال غيبت او در 

اين رقابت ها خيلي زياد بود. 

 ش�ايعات زيادي مطرح ش�ده ك�ه نمي خواهيد در 
مسابقات جام جهاني كشتي بگيريد.

نه واقعاً اين طور نيست. من هميشه سعي كرده ام براي كشورم 
بهترين كش��تي را بگيرم اما الان مدتي است كه از ناحيه كمر 
دچار آسيب ديدگي هستم.  ام آر آي هم كرده ام كه هنوز جوابش 
را نگرفته ام. مطمئن باشيد اگر پزشك تيم اجازه مسابقه بدهد 
حتماً روي تش��ك خواهم رفت و با جان و دل كش��تي خواهم 
گرفت. البته با پزشكم كه صحبت مي كردم مي گفت مي توانم 
با كمربند مخصوص كشتي بگيرم. من چون مي دانم الان تيم 
ملي به من احتياج دارد حتي حاضرم با كمربند مخصوص كمر 

هم كشتي بگيرم. 
فكر مي كنيد اگر پزش�ك اجازه ندهد باز هم همراه 

تيم به امريكا مي روي؟
اميدوارم كه اين چنين نشود و من بتوانم در مسابقات كشتي 
بگيرم. درست است كه اعتبار و سطح اين مسابقات از مسابقات 
جهاني و المپيك كمتر است اما من و ديگر بچه ها از قبل از عيد 
و ايام عيد در اردو بوديم و تمرين مي كرديم. واقعاً دوست دارم 
در مسابقات شركت كنم و يك بار ديگر خودم را محك بزنم. اما 
درباره سؤالتان بايد بگويم كه با توجه به اينكه كارهاي مربوط 
به ويزايم قبلًا انجام ش��ده در هر صورت همراه تيم خواهم بود 
ولي باز هم مي گويم حتي با وجود مصدوميت دوست دارم در 
مسابقات براي كش��ورم كش��تي بگيرم. به نظر من براي همه 

ورزش��كاران همين طور اس��ت و لازمه موفقيت، 
آمادگي همزمان جس��مي و روحي است؛ طبيعتاً 
من هم وقتي به لحاظ روحي و جسمي در اوج باشم 

بهترين كشتي هايم را به نمايش مي گذارم. 
از جمل�ه خصوصي�ات رض�ا يزداني كه 
هم نقطه ضع�ف و هم نقطه ق�وت او در 
كشتي محس�وب مي ش�ود، احساسي 
بودن اوست. به طوري كه همين موضوع 
گاه چنان روحيه اي به شما مي دهد كه هر 
حريفي را شكست مي دهيد و برعكس، 
وقتي آزرده خاط�ر باش�يد آن يزداني 
هميشگي نيستيد. ما مسابقات جهاني و 
المپيك را در پيش داريم اگر مصدوميت 
شما تشديد شود شايد به آن مسابقات 

نرسيد. 
ببينيد من الان در ش��رايطي هستم كه فقط فكر 
مس��ابقات جام جهاني امريكا هس��تم. شايد شما 
درست بگوييد و كمي احساسي تصميم مي گيرم 
اما اين مسابقات به خاطر اينكه همه تيم ها در آن 
با نفرات جهاني و المپيك خود ش��ركت مي كنند 
بهترين زمان اس��ت تا پس از بازي هاي آس��يايي 
اينچئون يك ب��ار ديگر خ��ودم را مح��ك بزنم. 
حقيقت��ش نمي خواه��م اين فرصت را از دس��ت 
بدهم ضمن اينك��ه الان فكر مي كنم كادر فني به 

من احتياج دارد. 
مس�ابقات المپيك لن�دن و مصدوميت 
رباط پا نزديك به يك س�ال ش�ما را از 
ميادين دور كرد. خيلي ه�ا بعداً معتقد 
بودند كه مقصر اصلي خود شما بوديد كه 

با آن وضعيت مسابقه را ادامه داديد.
آن زم��ان خيلي ها به جاي اينكه ب��ه من دلداري 
بدهند انتقاد كردند. ب��ه اين حرف عادت كرده ام. 
تصميم خود را گرفته ام، اگر پزشكان اجازه بدهند 
باز هم ب��ا وجود مصدومي��ت در جام جهاني براي 
كشورم روي تشك خواهم رفت. بعضي انتقاداتي 
كه مي ش��نويم بس��يار آزار دهنده است اما عادت 

كرده ايم. هميشه قبل از مسابقات با هزار وعده و 
وعيد مسئولان راهي مسابقات مي شويم. معمولاً 
كشتي هميشه در مدال آوري جور ديگر رشته ها را 
هم مي كشد و مدال آوري مي كند اما وقتي كار تمام 

مي شود حتي كسي حال ما را هم نمي پرسد. 
كمي به عقب برگردي�م زماني كه حدود 
ي�ك س�ال پ�س از المپيك ب�ه خاطر 
مصدوميت از ميادين دور بوديد. آن زمان 
انتقادات زيادي از مسئولان داشتيد، اگر 
در اين مسابقات دوباره آن وضعيت پيش 

آيد چه مي كنيد؟
ببينيد الان زمان زيادي گذش��ته و واقعاً دوست 
ن��دارم در اين  باره صحبت كنم. در آن يك س��ال 
س��ختي هاي زيادي را تحمل كردم ب��راي الان. 
دوس��ت ندارم ديگر آن زمان ها را به ي��اد بياورم. 
دوس��ت دارم همه چيز را جبران كن��م. از مدال 
المپيك گرفته تا خيلي چيزهاي ديگر را. فقط اين 
را بگويم كه تمرينات زيادي را با هر س��ختي بود 

گذراندم تا دوباره به تركيب تيم برگشتم. 
نظرتان درباره هت تريك چيست؟ شما 
در بازي هاي آسيايي 2006 دوحه، 2010 
گوانگجو و 2014 اينچئ�ون با مدال هاي 
طلايي ك�ه گرفتيد هت تري�ك كرديد. 
فكر نمي كني�د بار ديگر ه�م مي توانيد 

هت تريك كنيد؟
واقعاً من به اين مسائل فكر نمي كنم. من نمي دانم چرا 
خيلي ها روي اين مسئله زوم كرده اند. درست است 
در بازي هاي آسيايي به قول شما هت تريك كرده ام 
و مي توانم در مسابقات جهاني هم يك بار ديگر هت 
تريك  كنم اما در اصل موضوع واقعاً براي من اهميت 
ندارد. براي من الان كسب مدال جام جهاني امريكا 
مهم است چون در روند تيمي و قهرماني تيم تأثير 
دارد. اميدوارم كشتي آزاد بتواند براي چهارمين بار  
متوالي عنوان قهرماني را به دست آورد. دوست دارم 
با وجود اينكه از ناحيه كمر رنج مي برم اما همه چيز با 

خوبي و خوشي به پايان برسد. 

از جمله مواردي كه در تيم اعزامي بسيار 
مشهود اس�ت جوانگرايي اس�ت. فكر 

مي كنيد جواب دهد؟
مربيان بايد به اين س��ؤال جواب دهن��د اما نظر 
شخصي من اين اس��ت كه در برخي موارد تجربه 
ديگر كارايي هميشگي را ندارد. مثلًا اگر بدن به آن 
مرز آمادگي جسماني نرسيده باشد نمي توان روي 
تشك كار خاصي انجام داد. خدا را شكر جواناني كه 
امروز همراه ما هستند از آمادگي بالايي برخوردار 
هستند هرچند جوياي نام و بي تجربه هستند اما 
چون سطح مس��ابقات در حد مس��ابقات جهاني 
نيست فكر كنم كادر فني بهترين تصميم را گرفت 
تا حداقل محل آزموني براي آنها باش��د تا محكي 
بخورند. كادر فني ما شايس��تگي هايش را بارها و 
بارها ثابت كرده و تصور مي كنم در اين مسابقات 

بازهم شايستگي هاي خود را نشان دهد. 
باتوجه ب�ه اينكه كاپيتان تيم هس�تيد 
فكر مي كنيد كدام يك از كشتي گيران 
مي توانن�د در مس�ابقات جهاني حضور 

داشته باشند؟ 
همه كساني كه در مسابقات جام جهاني، كشتي 
مي گيرند خوب هستند و نمي توان فرقي قائل شد 
اما به هر حال تصور مي كنم نتيجه اين مسابقات 
مي تواند در سرنوش��ت آنها تأثير زيادي داش��ته 
باشد. معلوم نيست شايد همين جواناني كه اولين 
بار است در مسابقات جام جهاني كشتي مي گيرند 
آنقدر خوب كار كنند كه مربي را متقاعد كنند تا 
مس��ابقات آتي هم آنها را به تيم ملي دعوت كند. 
جواناني ك��ه الان در عضويت تيم ملي هس��تند 
قهرمان چند مس��ابقات بوده اند و در نهايت پس 
از قهرماني در مس��ابقات انتخابي به خدمت تيم 
ملي درآمده اند اينطور نيست كه ما فقط حرف از 
جوانگرايي بزنيم. اينها براي خودشان تجربه هاي 

زيادي دارند. 
بهترين حريفانت چه كساني هستند و 
با وجود مصدوميت، از كشتي گرفتن با 

 فرصت المپيك ريو را 
از دست نمي دهم

موظف هستم انتظارات مردم را برآورده كنم
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گفت وگوي »جوان« با رضا 
يزداني كاپيتان تيم ملي 
كشتي آزاد


